La version française suit.
CANGRD: Canadian Grids of temperature and precipitation anomalies
Background

CANGRD is a set of gridded temperature and precipitation anomalies used for climate trends analysis in Canada (Vincent et al. 2015; Zhang et al. 2000) and for ongoing monitoring of the regional and national temperature and precipitation conditions presented in the Climate Trends and Variations Bulletin (CTVB - ECCC 2018). The data is based on the Adjusted and Homogenized Canadian Climate Data (AHCCD) and are available from 1948 for all of Canada, and from 1900 for southern Canada (south of 60°N). The AHCCD and CANGRD are usually updated annually in the spring. 

Monthly, seasonal and annual mean of the daily maximum and minimum temperature and their anomalies are computed at each observing station and for each year by subtracting the relevant baseline average (defined as average over 1961-1990 reference period) from the relevant monthly, seasonal, and annual values. The monthly, seasonal and annual total precipitation anomalies are computed similarly: they are then normalized by dividing by the mean reference period and expressed in percentage to produce normalized precipitation departures.

The station values of temperature anomalies or the normalized precipitation anomalies are interpolated to the evenly spaced (50 km) grid boxes using the Gandin’s Optimal Interpolation (OI) (Gandin, 1965; Alaka et al. 1972; Bretherton et al. 1976). Values for grid boxes over large bodies of water such as Hudson Bay are excluded. The spatial representativeness of the climate network in Canada and the uncertainty associated to the interpolation were assessed in previous studies (Milewska et al. 2005; Milewska and Hogg 2001). 

The CANGRD grid is in polar stereographic projection with a 50 km spatial resolution. The grid is a 125 (columns) by 95 (rows) matrix, where the SW corner (0,0) is at 40.0451°N latitude and 129.8530°W longitude. The projection is true at 60.0°N and centered on 110.0°W. The file ‘CANGRD_points_LL.txt’ lists the latitudes and longitudes for each grid point.

The filenames are six digit numbers in the format: ‘YYYYDD.grd’, where ‘YYYY’ represents a year and ‘DD’ represents the following: 

01 to 12 – month Jan to Dec;

13 - annual;

14 - winter (December of previous year to February of current year);

15 - spring (March to May);

16 - summer (June to August);

17 - autumn (September to November).

The file’s format of the ‘YYYYDD.grd’ is:

DSAA     identifies the file as an ASCII grid file

nx ny      nx is the number of grid lines along the X axis (columns)

               ny is the number of grid lines along the Y axis (rows)

xlo xhi    xlo is the minimum X value of the grid

              xhi is the maximum X value of the grid

ylo yhi   ylo is the minimum Y value of the grid

              yhi is the maximum Y value of the grid

zlo zhi   are the minimum and maximum Z values of the grid. 

The extremely large number represents missing data (in most cases a grid point over water or outside of Canada).

For example: 

DSAA

125 95

0.0 124

0.0 94

-2.934310 5.708715 

170141000918782798866653488190622531584.00

170141000918782798866653488190622531584.00

...
For more information, please contact ec.btvc-ctvb.ec@canada.ca 

CANGRD: anomalies de température et précipitation interpolées pour le Canada

Contexte

Le CANGRD est un ensemble d’anomalies de température et précipitation interpolées utilisé pour les analyses des tendances climatiques au Canada (Vincent et al. 2015; Zhang et al. 2000) et pour la surveillance continue des conditions de température et de précipitations régionales et nationales présentées dans le Bulletin des tendances et des variations climatiques (BTVC - ECCC 2018). Les données sont basées sur les données climatiques canadiennes ajustées et homogénéisées (DCCAH) et sont disponibles de 1948 pour tout le Canada et de 1900 pour le sud du Canada (sud de 60°N). Les DCCAH et le CANGRD sont généralement mises à jour chaque printemps.

Les moyennes mensuelles, saisonnières et annuelles des températures quotidiennes minimales et maximales et leurs anomalies sont calculées à chaque station d'observation et pour chaque année en soustrayant la moyenne de la période de référence (moyenne de 30 ans, de 1961 à 1990) des valeurs mensuelles, saisonnières, et annuelles pertinentes. Les anomalies de précipitations totales mensuelles, saisonnières et annuelles sont calculées de la même façon : elles sont ensuite normalisées en les divisant par la moyenne de 30 ans et sont exprimées en pourcentage pour produire des anomalies de précipitations normalisées.

Les valeurs de station des anomalies de température ou des anomalies de précipitations normalisées sont interpolées dans une maille de grille à intervalles réguliers (50 km) au moyen de l'Interpolation optimale de Gandin (Gandin, 1965; Alaka et al., 1972; Bretherton et al, 1976). Les valeurs des mailles de grille au-dessus de grands plans d'eau comme la baie d'Hudson sont exclues. La représentativité spatiale du réseau climatique au Canada et l'incertitude associée à l'interpolation ont été évaluées dans des études antérieures (Milewska et al. 2005; Milewska and Hogg 2001).

La grille de CANGRD est donnée sur une projection stéréographique polaire avec une résolution spatiale de 50 km. La grille est une matrice de 125 (colonnes) à 95 (lignes), où le coin sud-ouest (0,0) est à 40,0451 degrés de latitude nord et 129,8530 degrés de longitude ouest. La projection est vraie à 60,0°N et centré sur 110,0°W. Le fichier ‘CANGRD_points_LL.txt’ liste les latitudes et longitudes pour chaque point de la grille.

Les noms de fichiers sont des numéros à six chiffres dans le format : ‘YYYYDD.grd' , où 'YYYY' représente l’année et 'DD' représente ce qui suit :

01 à 12 - mois de janvier à décembre ;

13 – valeur annuelle;

14 – l’hiver (décembre de l’année précédente à février de l’année courante);

15 – le printemps (mars à mai);

16 – l’été (juin à août);

17 – l’automne (septembre à novembre).

Le format du fichier ‘YYYYDD.grd’ est:

DSAA - identifie le fichier comme un format ASCII.

nx ny     nx est le nombre de lignes de la grille le long de l'axe des X (colonnes)

              ny est le nombre de lignes de la grille le long de l'axe Y (lignes)

xlo xhi   xlo est la valeur minimale de X de la grille

              xhi est la valeur maximale de X de la grille

ylo yhi  ylo est la valeur minimale de Y de la grille

             yhi est la valeur maximale de Y de la grille

zlo zhi  sont les valeurs minimale et maximale de Z de la grille.

La très grande valeur représente les données manquantes (dans la plupart des cas, un point de la grille sur l'eau ou à l'extérieur du Canada).

Par exemple:

DSAA

125 95

0.0 124

0.0 94

-2,934310 5,708715

170141000918782798866653488190622531584,00

170141000918782798866653488190622531584,00

...
Pour plus d ’information, veuillez contacter ec.btvc-ctvb.ec@canada.ca 
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